ستمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

 الكلية: الطب البيطري
 اسم الطالب: ميثاق فيصل يوسف

 القسم: التوليد والجراحة
 اسم المشرف: د. عبد الباري عباس

 التخصص: جراحة بيطرية
 الشهادة: الماجستير

دراسة سريريه ونسجية مرضية لتأثير حمض هيالورونيك وهليوم نيون ليزرعلى اعادة تجدد العصب الوجهي في اناث الكلاب

ملخص الرسالة او الاطروحة

عنوان الرسالة أو الأطروحة

الخلاصة:

هدفت هذه الدراسة ، المقارنة بين استخدام حامض الهيالورونيك والليزر على تجدد العصب الوجهي المجروح (المشلول) . استخدم ١٢ من اناث الكلاب السليمة ظاهريا والبالغة ،قسمت إلى ثلاثة مجاميع متساوية ، مجموعة السيطرة ، مجموعة حامض الهيالورونيك، مجموعة الليزر اجريت عملية قطع العصب الوجهي على الطرف الأيسر وبعد ذلك خيط العصب مباشرة بخيط نايلون حجم 0.5 مل بطريقة خياطة التقمم (بسيط متقطع) . عرضت مجموعة الليزر إلى اشعة الليزر لمدة ١٠ دقيقة ليوميا لفترة عشرة ايام .بطول موجي ٦٣٢m نوعه هليوم – نيون ،إما في مجموعة حامض الهيالورونيك، حقنت بجرعة ١٠٠٠ ملغ /كغم من وزن الجسم جرعة واحدة فقط بعد العملية.

سجلت العلامات السريرية في مجموعة السيطرة (شلل الوجه ، سقوط الطعام من الفم ، عدم ارتياح الحيوان، بروز العين وجحوضها وغياب الوميض عزوف الحيوان عن تناول الطعام)، أما في مجموعة الليزر العلامات مشابهه إلى مجموعة السيطرة لكن بدأت تزول بالتدريج كلما تعرض الحيوان للاشعة واختف تقريبا" بعد اسبوعين ، في مجموعة الهالرونيك اسد كانت الاعراض والعلامات اقل وضح خاصة بعد اعطاء جرعة الهالرونيك بيومين) التي تكون أكثر تحسن واستجابة للعلاج في مجموعة الهالرونيك اسد .تبين الفحص العيائي أن سرعة تجدد العصب ألوجهي وتحسن الوظيفة الحركية والحسية للعصب تكن أفضل في مجموعة المجارونيك اسد وبعدها مجموعة الليزر .وقد تم اجراء الدراسة النسيجية بعد ١٢ اسبوع من اجراء العملية الجراحية للحيوانات حيث استنج من هذه الدراسة بأن المجموعة المعالجة بحامض الهيارونيك الهيارونيك المدر حيث كان الهيارونيك اسد يعمل على تسريع تجدد العصب وزيادة ورود الدم إلى منطقة الإصابة.

College: College of Veterinary

Name of Student: methag fasial yousif

Dep.: Department of Surgery Name of Supervisor: Prof. Dr. Abdalbari A. Al-Faris

Certificatte: master Tital of Thesis **Specialization: Surgery**

Effect of Hyaluronic Acid and Helium-Neon laser on the regeneration of the facial nerve

in bitches

Abstract of Thesis

Summary

The aim of this study were to investigate effect of Hyaluronic Acid (H.A.) and He-Ne Laser on the regeneration of facial nerve and compared between them. Twelve (12) adult healthy dogs were used. Dogs were divided randomly into three equal groups: Control Group, Hyalournic Acid H.A. group and Laser Group. Each group includes four animals for clincal evaluation, macroscopical examination, conduction volicaty and histopathological examination.

Facial Nerve had been cut in the left side face after the departure of the nerve of stylomastoid foramen and passes through the parotid gland, which is divided into five main branches and controls the muscles terms face and two-thirds of the inner part of the tongue on the process for taste and oral cavity, then nerve coaptated immediately by nylon suture 5-0 with end-to-end anastomosis coaptation, using simple interrupted suture and the skin sutured immediately by silk suture 0-3 mm with end-to-end coaptation, using simple interrupted suture After 48 hours post operation, laser groups were expose to laser He-Ne for 10 minute/daily continue to period 10 days. But in the hyaluronic acid group, the dogs were injected with hyaluronic acid drug at a dosed 1 ml /20kg Bw injection once adays after 48 hours post operation. The clinical findings for control group revealed the paralysis or weakness of the muscles of ears, eyelids, lips and nostrils appear after 48 hour post operation also in the Hyaluronic Acid Group the signs are similar to control group but the disappear, those symptoms began after 5 days injection of Hyaluronic acid, the animal seems normal after two weeks post injection.

The laser group had been exposed to the laser for 10 days and the symptoms begin gradually to disappear. But the macroscopic examination and neurohistopathological examination and show that accelerated the regeneration of facial nerve and improvement of the motor and sensory function of the nerve was best in the Hyaluronic Acid Group followed by the Laser Group. The conclusions of this study was of Hyaluronic acid accelerated regeneration of nerve and increase blood flow to the affected.